
 

 

Beretning for den Ældre- og Sundhedspolitiske arbejdsgruppe i Distrikt 4 

– 2023 

Arbejdsgruppen udgøres af følgende: 
Jenny Beck 
Peter Ried Larsen 
John Erling Iversen 
Jytte Elkjær Hedegaard, distriktskoordinator. 
 
Vi har i 2023 afholdt 4 arbejdsgruppemøder: 23. januar, 3. marts, 7. september og 28. november.  
 
Årets temadag blev afholdt den 2. maj 2023. Vi havde håbet på, at regeringen kom med et udspil 
om den nye Ældrelov inden vores første møde i januar. Intet nyt gjorde at vi i stedet satte fokus på 
et andet ældrepolitisk område – ”Sundhedsreformen”. 
 
Steen Kabel, ældrepolitisk konsulent havde foreslået og aftalt, at Jacob Kjellberg, professor i 
sundhedsøkonomi ved ”Det Nationale Forsknings- og Analysecenter for Velfærd” – daglig tale VIVE 
holdt et oplæg om  
 
”Den nye sundhedsreform i et kommunalt perspektiv”.  

 
Jacob Kjellbergs oplæg omfattede følgende: 

• Hvorfor har vi brug for at justere et ellers godt sundhedsvæsen for at skabe et nært og 
sammenhængende sundhedsvæsen? Der har vi blandt andet fordi: 
 
Hospitalerne drukner i ”succes” mens almen praksis stagnerer  
- Der er stort kvalitetsløft - men produktiviteten synes faldende. 
- Primærsektoren er stagneret, så hvor skabes sundheden og ligheden? 
- Sekundærsektoren: Hvad kan vi gøre for primærsektoren? 

 
• Ideen med sundhedsklyngerne – fælles vision, opgaver og retning 

- Hvilke udfordringer skal løses først? 
 

• Indsatser for at skabe sammenhæng fra sygehus til kommune – herunder 72 timers 
behandlingsansvar. 
 

• Økonomi – hvordan kan fælles midler bruges bedst? 
Kommunerne er presset på grund af faldende liggetider. 

 
• Fælles populationsansvar – national plan hvor alle i samfundet er med. 

 
Efter en pause kom Irene Ravn Rossavik, som er sundhedsdirektør i Middelfart Kommune på banen 
med et tilsvarende oplæg – dog set med kommunale øjne: 
 
”Det nære sammenhængende sundhedsvæsen – sundhedsklynger”. 

 
Hun fortalte i sit oplæg blandt andet om: 



• De fire sundhedsklynger i Region Syddanmark – her ”Sundhedsklynge Lillebælt”.  
• Om at sundhedssamarbejde og klynge struktur – skal: 

− sikre sammenhæng i behandlings- og rehabiliteringsforløb på tværs af sundhedsområdet   
− styrke forebyggelse, kvalitet og omstilling af sundhedsvæsenet.  
− bryde regionen ned i klynger omkring akutsygehuse så man opnår større nærhed og 

dermed lokalt engagement i det tværsektorielle samarbejde. 
− fælles økonomi. 

 
Irene fortalte om de erfaringer, de til dato havde høstet og om de ønsker og perspektiver de havde. 
Afventer Strukturkommissionens udspil. 
 
Efter frokost var der gruppedrøftelser med følgende spørgsmål: 

• Hvilken betydning får det nære sundhedsvæsen for de ældre og deres pårørende – 
herunder de mest sårbare ældre?  

• Hvilke opgaver, der tidligere blev løst af kommunen eller regionen, ser I, at 
civilsamfundet/frivillige kan overtage?  

• Hvordan ser I lokalafdelingens/koordinationsudvalgets fremtidige rolle i det nære 
sundhedsvæsen?  

 
Der var livlig og konstruktive drøftelser. Afrapporteringerne fra grupperne er sammenskrevet og kan 
ses på distriktets hjemmeside. 
 
På udvalgsmøderne har vi udover planlægning af temadagen haft fokus på: 

• ”Den fokuserede Indsats” - Brugerbetaling rammer de svækkede ældre.  
• Orientering om KOU i Vejens dialog med kommunen. 

• Status fra ad-hoc udvalget vedrørende transport 
• Status fra ad-hoc udvalget vedrørende det ældrepolitiske Indflydelsesarbejde. 

Drøftelse af udkast til afrapportering fra ad-hoc udvalget.  
• Temadag ændret til 16. maj 2024: ”Den nye Ældrelov og styrkelse af det lokale 

sundhedspolitiske indflydelsesarbejde”. 
• Afholde et ERFA-møde i september 2024. 

 
 

På arbejdsgruppens vegne 
Jytte Elkjær Hedegaard  

21-02-2024 


